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ZASTAVENIE NA KUS RECI
S PODPREDSEDOM tV MO

Pri jednej z jeho častých pracovných ciest do Prahy
sme položili niekolko otázok doc. RNDr. Jozefovi Mo-
ravčíkovi, CSc., prorektorovi Vysokej školy dopravnéj
v Žiline, ktorý od apríla 1968 pracuje ako podpredseda
ÚV MO.

1. Ako ste po prvý raz přišli do styku s MO?
Ak mám byt úprimný, MO mi učarovala hned od svoj-

ho vzniku a stala sa mi osudnou. Prvých dvoch ročníkov
MO som sa totiž aktivně zúčastnil v kategorii A ako
septimán, resp. oktaván piešťanského gymnázia. Hoci
som nezískal žiadne vavříny, v druhom ročníku som po-
stúpil iba do krajského kola, riešenie úloh MO, pre ktoré
ma získal mój vtedajší profesor matematiky dr. Karol
Rovan, málo za následok, že som sa rozhodol pre štú-
dium matematiky.

Natrvalo pre organizačnú prácu v MO ma angažoval
r. 1958 ako začínajúceho asistenta katedry matematiky
na PF UK v Bratislavě prof. Milan Kolibiar, vtedajší
předseda KV MO Bratislavského kraja, keď mi zveril
úlohu tajomníka KV MO. Táto práca si ma získala na-
toíko, že som jej zostal věrný aj potom, keď som r.
1962 z rodinných dóvodov bol nútený změnit svoje
pósobisko a prejsť na katedru matematiky Strojníckej
a elektrotechnickej fakultv Vysokej školv dopravnej
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v Žiline. V tomto smere mal tam na mňa značný vplyv
nadšený a neúnavný organizátor MO v žilinskej oblasti
a v celom Stredoslovenskom kraji dr. Ladislav Berger.

2. Je dobré známe, ze К V MO v Stredoslovenskom kraji
má za sebou velmi bohatá činnost pri organizovaní MO,
napr. instruktáže pre učitelov, sústredenia riešitelov,
krajské kolo kategorie Z a pod. Co by ste o tom mohli
povedaf?
Prvoradú zásluhu na tejto činnosti má dlhoročný před-

sedá KV MO Stredoslovenského kraj a dr. Berger, ktorý
pre realizáciu svojich iniciatívnych organizačných ná-
padov vie získat ochotných a obětavých spolupracovní-
kov medzi učitelmi katedry matematiky Strojníckej
a elektrotechnickej fakulty VSD v Žiline, katedry mate-
matiky Pedagogickej fakulty v Banskej Bystrici a dal-
šleh. Medzi jeho najbližších spolupracovníkov patria
súdruhovia Auxt, Beracková, dr. Kršňák, Fetková,
Šteffko a další.

V Stredoslovenskom kraji sa začalo s pravidelným
poriadaním krajského kola v kategorii D, resp. v kate-
górii Z už r. 1965 a jeho příklad následovali postupné
aj ďalšie kraje na Slovensku i v ČSR. Od r. 1973 sa kraj-
ské kolo MO kategorie Z poriada vo všetkých sloven-
ských krajoch v ten istý deň a s rovnakými úlohami.
Krajské sústredenia riešitelov MO sa v oboch oblastiach
Stredoslovenského kraja (žilinskej a banskobystrickej)
uskutočňujú pravidelné už od r. 1962, a dalo by sa vela
hovořit o viacerých dalších úspěšných podujatiach.

Organizačně schopnosti stredoslovenských a najma
žilinských matematikov popři úspešnom priebehu
XIII. MMO najlepšie charakterizuje celoštátne kolo
22. ročníka MO, povodně plánované do Bratislavy.
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O tom, že sa celostátně kolo MO pre slintavkovú epidé-
miu nemóže konat v hlavnom meste SSR, sa Žilinčania
dozvěděli telefonicky v pondelok a už vo štvrtok toho
istého týždňa sa do centra severozápadného Slovenska
schádzali účastníci celoštátneho kola.

3. Ako by ste charakterizovali prácu na príprave nového
statutu MO a FO ako předseda komisie, ktorá pripra-
vovala jeho návrh?
Doteraz platné směrnice ministerstva školstva pre

organizovanie MO a FO z roku 1963 sa ukázali už v ro-
ku 1969 vo viacerych smeroch přežitými a překonaný-
mi. Preto v tomto roku ÍJV MO vytvořil komisiu, ktorej
som zhodou okolností předsedal, a pověřil ju spracovat
návrh nových organizačných směrnic, ktoré by zodpo-
vedali súčasným podmienkam organizácie nášho škol-
štva i celej spoločnosti. Štatút MO bol pracovný názov
tohto návrhu, ktorý presne vymedzuje organizáciu sú-
táže — kategorie, kolá, riadiace orgány, úlohy jednotli-
vých spoluporiadatelov, pomocné akcie pre žiakov i uči-
telov a pod. Na tomto návrhu si zvlášť cením to, že jed-
noznačne usiluje o celoštátny charakter MO, hoci jeho
prvý variant vznikal v prvom roku federalizácie nášho
štátu a v niektorých nematematických kruhoch obidvoch
republik sa objavovali tendencie ,,federalizovat4£ MO.
Nám, matematikom, bolo zřejmé, že rozdelenie sútaže
by znamenalo zbytočné trieštenie sil, a preto sme sa
zo všetkých sil snažili mu zabránit. Zvlášť pre slovenská
matematiku a jej rozvoj má úzká spolupráca s českými
matematikmi neocenitelný význam.

Je však třeba len lutovat, že nové organizačně smerni-
ce MO, ktorých návrh bol od roku 1969 do roku 1974 nie-
kolkokrát přepracovaný na základe pripomienok JČSMF,
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JSMF, ministerstiev školstva oboch republik a dalších
inštitúcií, neuzřeli dosial světlo světa. Je nesporné, že to
sťažuje prácu organizátorov MO na všetkých úrovniach.

4. Ako sa s odstwpom času pozeráte na XIII. MMO,
ktorej organizáciou holi poverení slovenskí súdruhovia
v Žiline a Bratislavě?

Myslím, že to bolo po všetkých stránkách úspěšné
podujatie s výnimkou snad výsledkov československého
družstva. Přičiněním mnohých nadšených a obětavých
pracovníkov z radov matematikov (dr. Berger, Pětková,
dr. Gatial, dr. Grešák, Sivošová, inšp. Žoldy a mnoho
dalších) a vdaka vzácnému porozumeniu zo strany štát-
nych, stranických a spoločenských orgánov na Sloven-
sku, zvlášť v Stredoslovenskom kraji a v okrese a meste
Žilina, sa táto MMO v dobrom zmysle zapísala natrvalo
do historie. Jej zahraniční účastníci si na ňu i po rokoch
spomínajú len v dobrom a zvlášť vyzdvihujú formu
patronátov priemyselných závodov nad jednotlivými
družstvami, ktorá sa tu objavila po prvý raz a nenašla
zatial’ následovníka.

5 .Goby ste mohli spomenúť z Vašich skúseností z dalších
MMO, na ktorých ste sa zúčastnili ako vedúci českoslo-
venského družstva alebo jeho zástupca?

„Na MMO v zahraničí som sa dosial zúčastnil dvakrát
ako vedúci delegácie ČSSR a trikrát ako pedagogický
vedúci družstva. Z týchto ciest si najviac cením možnost
výměny poznatkov s vedúcimi zahraničných delegácií
z práce pri objavovaní a vedení matematických talen-
tov. Hlboko na mňa zapůsobila najma návštěva dialko-
vej matematickej školy pri MGU v Moskvě a perfektná
organizácia XVL MMO v NDB,
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O. Ако hodnotíte podiel slovenských matematikov na orда-
nizovaní MO?

O tom je mi opravdu tažko hovořit. V prvých rokoch
existencie MO bola slovenská matematika v úlohe po-
zorného žiaka vo vztahu к matematike v českých ze-
miach. Pokial’ ide o školská matematiku, platí toto kon-
štatovanie dvojnásobné. Nám na Slovensku chýbajú
zatial’ takí skúsení a zapálení pracovníci v oblasti škol-
skej matematiky, akými sú v Cechách napr. doc. Výšin,
dr. Šedivý a další. Preto podiel Slovenska pri práci
v MO bol skromnější. Třeba však povedat, že zásluhou
viacerých obětavých učitelov vysokých, středných i zá-
kladných škol dosahovali v MO i účastníci zo Slovenska
pěkné výsledky. Za mnohých mi dovolte spomenúť
prof. Kolibiara, doc. Hejného, doc. Gatialá, dr. Jodasa,
s. Kropilákovú, dr. Bartoša, doc. Bukovského, s. Hon-
čarivovú, dr. Korea, doc. Známa, dr. Franeka, s. Trnov-
ského, s. Kútika, s. Berackovú, dr. Kršňáka, s. Berge-
rovů, s. Štefíka a vela, vela dalších. Vo svojej funkcii
ústredného školského inšpektora vela pre rozvoj MO
na Slovensku urobil s. Žoldy. Nie je snad’ celkom za-
nedbatelhý ani podiel slovenských autorov na tvorbě
edície Škola^ mladých matematikov. Z nich spomeniem
aspoň prof. Šaláta, doc. Hejného, doc. Gatialá, doc. Bu-
kovského, doc. Riečana, doc. Riečanovú, dr. Bosáka
a doc. Černého.

7. Aká bola spolupráca Jednoty slovenských matematikov
a fyzikov pri zabezpečovaní úspěšného priebehu MO?
Možno povedat, že JSMF venuje práci s talentami

a pomoci MO značná pozornost. Nie je to len organizo-
vanie pracovných seminárov pre riešitelov MO v jed-
notlivých pobočkách, instruktáže pre učitelov v rámci
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íetných školení i mimo nich, příprava sústredení rieši-
telov МО a pod., ale zvýšená starostlivost o MO zo stra-
ny TJV JSMF sa prejavuje i v tom, že od roku 1966 má
zvláštnu komisiu pre MO, ktorá pozorné sleduje všetko
dianie okolo MO na Slovensku, koordinuje činnost po-
bočiek JSMF na pomoc MO a předkládá na rokovanie
ÚV JSMF a jeho předsednictva hodnotiace zprávy
i iniciativně návrhy. Táto komisia má napr. zásluhu na
už spomínanom celoslovensky organizovanom krajskom
kole kategorie Z.

8. Co by ste navrhovali pre zlepšeme MO v budúcnosti?
Svoje návrhy som předložil a předkládám na zasad-

nutiach PÚV MO a TJV MO. Som rád, že viaceré z nich
sa realizovali a snáď trochu přispěli к skvalitneniu súťa-
že. Želal by som si však, aby v budúcnosti MO našla
podstatné viac aktívnych fanúškov medzi učitelmi-
-matematikmi na ZDŠ i středoškolskými profesormi ma-
tematiky. Velmi by som si prial tiež to, aby nezištná
a obětavá práca stoviek učitelov matematiky a dalších
pracovníkov v MO bola hodnotená orgánmi štátnej
správy tak, ako si to zasluhuje a ako to zodpovedá vý-
známu matematiky v období rozvíjajúcej sa vedecko-
-technickej revolúcie, ktorý podčiarkol TJV KSČ na
svojom júlovom zasadnutí v roku 1973 i pri viacerých
dalších priležitostiach.

Rozprával František Hradecký
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